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A mesura que creixem anem 
entenent algunes coses que els 
nostres pares ens deien quan 
érem més joves i els miràvem 
amb cara de què m’estàs dient, 
com ara que aprofi tem el temps 
perquè passa molt ràpidament, 
que l’important no són els di-
ners, que triem per a la nostra 
vida alguna cosa que ens emo-
cioni i ens faci feliços, etc. Ca-
dascun de nosaltres tenim una 
llista amb aquestes frases que, 
vistes amb perspectiva, trans-
formen la nostra incredulitat 
juvenil en realitat empírica i ens 
arrenquen un somriure, encara 
que sigui per la nostàlgia del re-
cord. I és que, en la majoria dels 
casos, els nostres pares tenien 
raó.

I com sempre passa i conti-
nuarà passant, aquesta raó la 
donem a posteriori a conseqüèn-
cia de picar-nos al cap contra la 
paret diverses vegades. Què hi 
farem, és així com n’aprenem. 
Ningú diu que estigui mala-
ment, al cap i a la fi , l’experièn-
cia s’ha de viure.

I ara que en tinc 45 anys puc 
donar per bones les paraules 
que em va dir la meva mare quan 
vaig fer-ne 21: “Aprofi ta, perquè 
en un obrir i tancar d’ulls en tin-
dràs 30.” I la realitat és que vaig 
pestanyejar i aquí estic. I tinc la 
sensació que amb el pròxim par-
pelleig estaré jubilant-me. No és 
una cosa que em preocupi, de 
totes maneres, però en aquesta 
maduresa que suposo que em 
van donar els anys –si és que me 
la van donar– vaig aprendre que 
la vida són molt poques coses 
realment importants i que ara 
només me n’interessa una: ser 
feliç. De quina manera? Cada 

persona tindrà el seu propi ju-
dici de valor per a una cosa tan 
subjectiva. Per a mi signifi ca no 
planejar tant i gaudir del camí. 
Tenir metes i projectes està 
molt bé, de fet, intento conti-
nuar tenint-los, però crec que 
quan tots aquests plans t’ennu-
volen la vista i no et deixen veu-
re el que tens davant dels ulls en 
el mateix present, l’única cosa 
que vius és una il·lusió. I ja sa-
bem el que passa amb el passat, 
que no es pot canviar; i el futur, 
que mai arriba. I aquesta il·lusió 
l’alimentem de moltes maneres: 
una casa més gran, un cotxe 

millor, una millor posició eco-
nòmica, un millor treball, tots 
els etcèteres que se’ls ocorrin. 
Els noms varien, però l’essèn-
cia és la mateixa: desitjar el que 
no es té. I lamentablement per 
a molts, la conseqüència d’ai-
xò és no gaudir del que sí es té. 
Aquest cercle pot ser tan etern 
com el peix que es mossega la 
cua, i la majoria de les vegades 
està subjecte a ideals materials 
que poc haurien de tenir a veu-
re amb la felicitat. I és aquesta 
superfi cialitat que ens envolta 
la que ens buida de contingut 
i ens fa creure que som el que 
tenim. Greu error. Esperem ser 
a temps d’adonar-nos-en. Que 
al fi nal, i com diu el refrany, la 
vida són quatre dies i en tres, 
plou. I jo sense paraigua.

Aquests dies he estat a Estras-
burg, al Consell d’Europa, mante-
nint trobades amb responsables 
polítics europeus per comentar 
l’evolució del procés que ha de 
permetre a Andorra aconseguir 
un millor embrancament amb 
Europa.

A Estrasburg ens hem trobat 
amb el company Gerardo Gio-
vagnoli, secretari del Partito dei 
Socialisti e dei Democratici de la 
república de San Marino, i amb 
dos amics més, Paride Andreoli i 
Francesco Morganti, exponents 
reconeguts del centreesquerra 
progressista de San Marino.

Hem analitzat la situació ac-
tual, hem comentat l’evolució del 
procés d’acostament a la Unió 
Europea i les propostes que com-
partim, que ja havíem analitzat i 
debatut en la nostra visita a San 
Marino el mes de juliol de l’any 
passat.

Ja fa anys que el debat polític 
gira entorn de la qüestió de saber 
si Andorra ha d’establir –o no– un 
nou embrancament amb Europa. 
No ens sembla una bona manera 
de plantejar la qüestió com sigui 
que Andorra, atesa la seva situa-
ció geogràfi ca i el seu arrelament 
econòmic i cultural, pertany de 
qualsevol manera al continent 
europeu.

La bona pregunta es troba 
doncs en una altra direcció: com 
podem organitzar aquestes relaci-
ons amb la Unió Europea, en una 
perspectiva duradora i estable, i 
quin ha de ser l’estatut d’Andorra 
a Europa.

I en aquesta perspectiva cal, de 
manera prioritària, buscar els ca-
mins i els procediments que per-

metin en el futur defensar millor 
els nostres interessos com a país.

Progressistes-SDP volem i de-
fensem la intensifi cació i l’apro-
fundiment de les relacions amb 
la Unió Europea. Ho fem conven-
çuts que Andorra és dependent i 
necessita unes relacions estables 
i harmòniques amb Europa. El 
perllongat tancament de l’accés a 
França el mes de maig passat prou 
que ens ho ha recordat.

Perquè coneixem la situació sa-
bem que la Unió Europea podria, 

unilateralment, resoldre tots els 
acords actualment existents i dei-
xar Andorra aïllada, sense l’acord 
comercial vigent.

Un pas endavant vers la con-
solidació positiva de l’actual marc 
de relacions és indispensable. Per 
això defensem l’establiment d’un 
acord marc d’associació, perquè 
Andorra ha d’assentar en la seva 
relació amb la Unió Europea, tam-
bé amb els dos estats veïns, Fran-
ça i Espanya, els fonaments i l’es-
sència del seu horitzó econòmic i 
diplomàtic.

L’assumpció i desenvolupa-

ment, a partir del setembre del 
2009, dels compromisos inter-
nacionals en matèria de transpa-
rència de l’activitat fi nancera i la 
negociació que el govern que jo 
presidia va promoure de l’acord 
monetari amb la Unió Europea 
l’any 2010, han portat a un nou 
escenari de l’activitat bancària. 
Però els darrers vuit anys Andor-
ra no ha defi nit prou clarament el 
context internacional en el qual es 
vol moure.

Constatem també que el go-
vern Espot no sembla pas voler 
abandonar el secretisme i l’opa-
citat, perquè no se li veu cap vo-
luntat de compartir les línies po-
lítiques i les opcions de negociació 
amb la Unió Europea.

Al contrari, la roda de premsa 
del secretari d’Estat encarregat 
d’aquesta qüestió, el 14 de juny, 
només fou dedicada a generali-
tats i calendaris hipotètics però 
del contingut concret, dels temes 
que afecten el futur d’empresaris, 
treballadors, assalariats, professi-
onals i estudiants, res de res.

L’acord comercial i duaner amb 
Europa que es va començar a apli-
car el primer de juliol del 1991 ha 
estat i és positiu per a Andorra. 
Tanmateix ara cal un pas més per 
reforçar l’embrancament amb la 
Unió Europea. Convé trobar un 
acord-marc que fi xi els procedi-
ments per assumir la normativa 
europea –l’anomenat cabal co-
munitari– la interpretació de les 
normes i la manera de procedir en 
cas de confl icte. Per a Andorra és 
necessari i urgent.

D’això hem estat parlant 
aquests tres dies a Estrasburg, 
treballant pel futur d’Andorra.

Una Andorra europea
Més Europa és més Andorra

No se li veu a Espot 
voluntat de compartir 
les línies de 
negociació amb la UE

La pregunta bona 
és quin ha de ser 
l’estatut d’Andorra 
dins d’Europa

I jo sense paraigua

Els noms canvien, 
però l’essència és la 
mateixa: desitjar el 
que no es té
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